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جهانگيري در جلسه غيرعلني مجلس خبرداد؛

رهبر انقلاب در ديدار رييس جمهور سريلانکا تاکيد کردند؛

اظهارات  متناقض موجب سو استفاده دشمن می شود؛

محسني اژه اي خواستار اقدامات همه جانبه  شد؛

ادامه از همين صفحه 
... پس از خروج آمريکا از توافق هسته اي، بر ادامه 
پايبن��دي اعض��اي اين اتحاديه به برجام تاکيد کرد 
و قرار ش��د در همين راس��تا وزراي خارجه اعضاي 
اتحاديه اروپا با وزير امور خارجه ايران ديدار کنند تا به 
ايشان ضمانت دهند که گام هاي عملي لازم را براي 
حفاظت از توافق هسته اي ايران در برابرتحريم هاي 

وزارت خزانه داري امريکا برخواهند داشت.
رفت��ار اروپايي ها نش��ان مي دهد ک��ه برجام براي 
اتحاديه اروپا ش��کلي حيثيتي، سياس��ي و حقوقي 
دارد تا بتوانند براي اس��تقلال عمل و حفظ مواضع 

خودش��ان، با يک ارده سياس��ي گام بردارند. با اين 
وصف هنوز هيچ چيز مشخص نيست و بايد ببينيم 
اتحاديه اروپا در مقابل امريکا که بزرگترين شريک 
اقتصادي اروپا به حس��اب مي ايد، مقاومت مي کند 
يا تصميم جديدي اتخاذ خواهد کرد. اگر قرار باشد 
اتحادي��ه اروپا بر مواضع برجامي خود اصرارداش��ته 
باش��د، بايد س��ازوکارهايي را به تصويب برساند تا از 
آن طريق به شرکتهاي اروپايي اجازه ادامه تجارت 
با ايران داده شود و ايران نيز راضي شود و در برجام 
باق��ي بمان��د.  اروپا اين را به خوبي مي داند که ايران 
مواضع ش��فافي در اين رابطه دارد و طبق دس��تور 

ريي��س جمه��ور به وزير ام��ور خارجه، ظريف براي 
گفتگ��و با کش��ورهاي عضو برج��ام، اولين گام را با 
جديت برداش��ت و به چين س��فر کرد تا درادامه به 
مس��کو و س��پس به اروپا برود تا تضمين هاي عملي 
م��ورد تايي��د ايران ب��راي باقي ماندن در برجام را از 
آنان بگيرد. نکته ديگر اينکه ايران نيز براي افزايش 
ثبات اقتصادي بايس��تي به س��رعت تاثير تحريم ها 
را به حداقل برس��اند و از آنجا که رش��د اقتصادي 
بالايي را ترس��يم کرده، بايد به حمايت ازس��رمايه 
گذاري در زير ساخت هاي داخلي و سرمايه گذاري 

خارجي بپردازد.

اروپا به دنبال راه حل هاي مشترک با ايران 
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رهب��ر معظم انقلاب اسلامي س��طح کنوني روابط تجاري 
اي��ران و س��ريلانکا را بس��يار کمت��ر از ظرفيت هاي موجود 
دانستند و تأکيد کردند: کشورهاي آسيايي بايد هر چه بيشتر 
ب��ا يکديگ��ر کار و همکاري کنند.حضرت آيت ا... خامنه اي 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي در ديدار آقاي »سيريس��نا« 
رئيس جمهوري س��ريلانکا با اش��اره به روابط فرهنگي و 
تاريخي ميان دو کشور و همچنين...    همين صفحه

مايتريپالا سيريس��نا، رييس جمهور س��ريلانکا وارد تهران 
شد و مورد استقبال حسن روحاني رييس جمهور کشورمان 
ق��رار گرفت. در ادامه نشس��ت هيأت هاي عالي رتبه ايران 
و س��ريلانکا برگ��زار ش��د. ک��ه رئيس جمهور کش��ورمان 
رواب��ط ايران و س��ريلانکا را مثب��ت ارزيابي کرد و با تاکيد 
بر ضرورت تلاش در راس��تاي توس��عه همه جانبه مناسبات 
بويژه همکاري هاي مشترک تجاري و...       صفحه 2

لزوم  همكاري هرچه بيشتر 
كشورهاي آسيایي 

دهن كجي 
»كلمبو«  به  واشنگتن

عهدش��کني و خ��روج ي��ک جانب��ه 
آمري��کا از برج��ام، در ابت��دا موج��ب 
تردي��د اي��ران براي باق��ي ماندن در 
برجام ش��د و از س��وي ديگر موجي از 
واکنش ه��اي منفي و گس��ترده اغلب 
رهبران اروپايي و جهان را نس��بت به 
رفت��ار آمريکا در پي داش��ت،  زيرا اين 
 اق��دام ترام��پ درواق��ع نقض حقوق

 بين الملل بود و اين کشور را به عامل 
تحريم هاي اقتص��ادي جهان تبديل 
ک��رد؛ رفتاري ک��ه براي اتحاديه اروپا 
مورد قبول واقع نش��د، چراکه مسئول 

سياست خارجي اتحاديه اروپا...
ادامه در همين صفحه

اروپا به دنبال راه حل هاي 
مشترک با ایران 

ساسان ايران نژاد
کارشناس ارشد روابط بين الملل

یادداشت

متأسفانه طي دهه هاي 
بع��د از انقلاب به دليل 
عدم شناخت عميق از وضعيت سازمان 
و نبود دانش و علوم لازم در حوزه نظام 
بيم��ه اي، در نظام مديريت س��تادي و 
اجرايي کشور منتج به سوء برداشتهايي 
ش��ده ک��ه در گ��ذر زم��ان هزينه هاي 
س��نگيني براي اين س��ازمان به وجود 
آورده و متأسفانه هر روز هم که مي گذرد، 
بر ابعاد آن افزوده مي شود. به گونه اي که 
سازمان چابک ديروز، تبديل به سازماني 
حجيم و کم بازده امروزي ش��ده که از 

وضعيت خوب...
ادامه در همين صفحه

كمرخميده تأمين اجتماعي 
از انتظارات دولت و مجلس 

حسن صادقي
قائم مقام دبيرکل 

خانه کارگر

سرمقاله

ادامه از همين صفحه
... و حال خوشِ قبل از انقلاب برخوردار نيست. لذا بايد 
انتظار داش��ت و ابراز اميدواري کرد که دولت و مجلس 
حال ناخوش سازمان را به مرگ زود هنگام تبديل نکنند 
و به جاي انتظارات غير معقول و خواسته هاي غير مرتبط، 
به دنبال کمک به سازمان تأمين اجتماعي براي بهبود 
حال و احوال و فاصله گرفتن آن از مرگ زودهنگام باشند. 
دولتمردان بايد بدانند که اگر اين موضوع را دنبال کنند، 
در جهت جلوگيري از يک بحران اجتماعي بزرگ گام 
برداشته اند و نظام سياسي و حاکميت کشور را از چالش 
عميقي بر حذر داش��ته اند، اما اگر اين وضعيت را ادامه 

دهند، مطمئناً توان سازمان پاسخگوي آرزوهاي افسار 
گسيخته دولتمردان و مجلس نشينان نيست. آقايان بايد 
بپذيرند که س��ازمان تأمين اجتماعي توان پاسخگويي 
به تعهدات سياسي افراد صاحب نفوذ در حوزه انتخابيه 
آنها را ندارد و حتي از پرداخت حقوق بازنشستگان دچار 
عجز ش��ده و با کس��ري منابع 39 هزار ميلياردي مواجه 
اس��ت. از طرف ديگر به برکت قوانين حمايتي همين 
مجلس نشينان محترم در ادوار مختلف و لطف نداشته 
دولتها در دوره هاي پس از انقلاب، س��ازمان به س��مت 
ورشکستگي و اضمحلال پيش مي رود. لذا بايد اعلام 
کنيم که انتظارات غير معقول بس است و بايد علامت 

ايس��ت را به مجلس ��ها و دولتها براي حال حاضر آينده 
ترسيم کرد. از طرف ديگر مديران سازمان نيز بايد تعصب 
سازماني در حفظ اموال اين سازمان داشته باشند و تبيين 
واقعيات خطرناک موجود که در حال حاضر سازمان با 
آن مواجه اس��ت را در دس��تور کار پرس��نل سازمان قرار 
دهن��د و آن تعصب خروش��ان ده��ه 80 را دوباره احياء 
کنند تا از کارکنان تامين اجتماعي از درون و صاحبان 
سرمايه يعني بيمه شدگان از بيرون، بقاي سازمان تأمين 
اجتماعي را با حساسيت رَصد کنند و بيش از اين اجازه 
دست اندازي به اموال تامين اجتماعي را به صاحبان زر و 

زور و قدرت ندهند.

عضو هيئت رييسه مجلس شوراي اسلامي در خصوص جزييات جلسه غيرعلني پارلمان که درباره 
مسائل ارزي کشور برگزار شده بود، گفت:معاون اول رئيس جمهور در جلسه غيرعلني مجلس 
از دستور رهبر انقلاب به دستگاه ها درباره تنظيم بازار ارز خبر داد. اکبر رنجبرزاده در گفت وگو با 
تسنيم افزود گفت: در اين جلسه که آقاي جهانگيري معاون اول رئيس جمهور، کرباسيان وزير 
امور اقتصادي و دارايي و نيز ولي ا... سيف رئيس کل بانک مرکزي حضور داشتند، مسائل ارزي 
کشور مورد بررسي و ارزيابي قرار گرفت.  وي افزود: آقاي جهانگيري معاون اول رئيس جمهور 
در جلس��ه غيرعلني امروز مجلس گفت که "عواملي در داخل و خارج کش��ور مصمم هس��تند 
ک��ه در ب��ازار ارز اخت��لال ايج��اد کنند که تلاش مي کنيم با برنامه ريزي هاي دقيق با آنها مقابله 
کنيم". عضو هيئت رئيسه مجلس به بخش ديگري از اظهارات معاون اول رئيس جمهور اشاره 

و تصريح کرد: جهانگيري گفت که براي تأمين ارز کالاهاي اساسي هيچ گونه مشکلي وجود 
ندارد و تأمين مي شود؛ البته عوامل مختلفي در تلاش بودند که بتوانند اختلالي در نظم اقتصادي 
کش��ور ايجاد کنند که اين مس��ير را همچنان دنبال مي کنند، ما نيز در دولت برنامه ريزي هاي 
لازم را براي مقابله و جلوگيري از آثار اين اقدامات انجام دهيم. رنجبرزاده ادامه داد: معاون اول 
رئيس جمهور در ادامه سخنانش در جلسه غيرعلني امروز پارلمان که به بررسي علل نوسانات 
موجود در بازار ارز اختصاص داش��ت، گفت "انتظار برخي اين بود که بعد از لغو برجام از س��وي 
ترامپ، مردم به سمت خريد کالاها هجوم بياورند، اما مردم روال عادي زندگي خودشان را طي 
مي کنند؛ تقريباً انتظار ترامپ و ديگران در داخل محقق نشد و براي تأمين ارز مشکلي نداريم و 

از طُرق مختلف تأمين خواهد شد".

رهبر معظم انقلاب اسلامي سطح کنوني روابط تجاري 
ايران و سريلانکا را بسيار کمتر از ظرفيت هاي موجود 
دانستند و تأکيد کردند: کشورهاي آسيايي بايد هر چه 
بيش��تر با يکديگر کار و همکاري کنند.حضرت آيت ا... 
خامن��ه اي رهبر معظم انقلاب اس��لامي در ديدار آقاي 
»سيريسنا« رئيس جمهوري سريلانکا با اشاره به روابط 
فرهنگي و تاريخي ميان دو کشور و همچنين کشورهاي 
منطقه ش��به قاره، س��طح کنوني روابط تجاري ايران و 
سريلانکا را بسيار کمتر از ظرفيت هاي موجود دانستند 

و تأکيد کردند: کش��ورهاي آس��يايي بايد هر چه بيش��تر 
ب��ا يکديگر کار و هم��کاري کنند، زيرا اين همکاري ها 
موجب تقويت آنها خواهد شد.حضرت آيت ا... خامنه اي 
پيشرفت هاي علمي، فني و تحقيقاتي ايران را زمينه اي 
مناس��ب ب��راي گس��ترش همکاري ه��اي دو کش��ور 
برش��مردند و افزودند: جمهوري اس��لامي ايران آماده 
تقويت دوستي و همکاري با دولت و کشور شماست و 
در اين خصوص بايد يادداش��ت هاي تفاهمي که امروز 
امضا ش��د، به طور جدي پيگيري و عملياتي ش��وند.در 

اي��ن دي��دار که آقاي روحان��ي رئيس جمهور نيز حضور 
داشت، آقاي »سريسنا« با ابلاغ سلام گرم دولت و ملت 
خود به رهبر انقلاب، گفت: در مذاکرات امروز تصميم 
گرفتيم فعاليت ها و همکاري هاي دو کشور را چند برابر 
و تفاهمات انجام ش��ده را عملي کنيم.رئيس جمهوري 
س��ريلانکا، ايران را يکي از پيش��رفته ترين کشورها در 
حوزه فني، علمي و دانشگاهي دانست و ابراز اميدواري 
کرد در نتيجه افزايش همکاري هاي دو کشور، سريلانکا 

از پيشرفت هاي علمي ايران بهره مند شود.

در حال��ي ک��ه اتحاديه اروپا اص��رار بر حفظ برجام دارد و 
اعضاي آن به صراحت اعلام کرده اند که با رويکرد ترامپ 
مخالف هستند، در داخل کشور تنوع گفتار سوال برانگيز 
شده است. از يک سو عده اي بر تصميمات منطقي و به 
دور از احساس تاکيد دارند و از سوي ديگر برخي ها بر طبل 

مخالفت مي کوبند و تيشه به ريشه برجام مي زنند. 
در اين رابطه فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامي گفت: 
توافق برجام به جاي آنکه مانعي براي رفع تحريم ها باشد، 
به نهادينه س��ازي تحريم ها در کش��ور منجر شده که آن 
ه��م ب��ه دليل غيرقابل اعتماد بودن آمريکا بوده و امروز 
همه دنيا نيز دارد برايش ثابت مي شود که نبايد به آمريکا 
اعتماد کند.به گزارش ايسنا، سرلشگر محمدعلي جعفري 
گفت: يک غفلت استراتژيک در کشور داريم و آن توجه 
نکردن مس��ئولان به ظرفيت هاي داخلي اس��ت که به 
جاي آن متاس��فانه نگاه به بيرون اس��ت که در ش��رايط و 
مقطع کنوني به نظر مي رسد براي آن مسئولان هم دارد 
اين امر به اثبات مي رسد که بايد به داخل توجه کنيم اما 
بهرحال بايد دقت کنيم که اگر زمان بگذرد ممکن است 
امکان استفاده از اين ظرفيت را از دست بدهيم.جعفري 
يادآور شد: سازندگي و توسعه کشور بعد از جنگ به جاي 
اينکه توجه به عرصه هاي کش��اورزي و دامداري داشته 
باش��د به صنعتي ش��دن توجه داش��ت و اين هم غفلتي 
ديگر بود. لااقل بايد به موازات صنعتي شدن، کشاورزي 
را هم پيش مي برديم.فرمانده کل س��پاه اظهار کرد: در 
چنين ش��رايطي اس��ت که دشمنان به سمت تحريم ما و 
فش��ار ب��ر مردم ايران مي رون��د و اگر اين راه را که امروز 
مي خواهي��م آغ��از کنيم پيش از اين آغاز کرده بوديم آن 
وقت دشمن نمي توانست به اين سمت ما را با تحريم تحت 
فش��ار و محاصره اقتصادي قرار دهد.وي افزود: خروج 
آمريکا از برجام هم که امروز رخ داده، در راستاي همان 

شيطنت هاي قبلي دشمنان است و چيز جديدي نيست 
اما ما بايد نگاه مان به درون باشد و اقتصاد مقاومتي که 
تنها راه علاج مقابله با دشمنان است اما متاسفانه آن هم 
به خاطر تفاوت مبنايي در اقتصاد کشور ميان مسئولان 
باعث اجرايي نشدن دقيق آن شده است.وي گفت: اخيراً 
اروپايي ها هم زمزمه هايي مبني بر تکيه نکردن به خود 
را از سوي ما طرح کرده اند و سخنان اخير خانم مرکل، 
صدراعظم آلمان نيز به روشني به همين نکته اشاره دارد 
اما بهرحال فرصتي از س��وي مقام معظم رهبري براي 
مذاکره و البته تضمين صددرصدي از س��وي آنان داده 
ش��ده اس��ت که اگر به جايي نرس��د بايد همان مسير پنج 

سال پيش را ادامه دهيم.

احياي برجام ���
همچنين يک عضو هيات رئيس��ه فراکس��يون اميد در 
جريان نطق خود در صحن علني مجلس نس��خه اي از 
برج��ام را به هيات رئيس��ه مجل��س داد، وي اين کار در 
واکنش به آتش زدن برجام در جلس��ه گذش��ته مجلس 
انجام داد.به گزارش ايلنا، عليرضا رحيمي در بخش��ي از 
نطق خود در صحن علني مجلس شوراي اسلامي گفت: 
برجام مصوب رهبري و کل حاکميت نظام است و مربوط 
به دولت نيست. اين نسخه را تقديم هيئت رئيسه مي کنم 
تا همچنان مجلس از اين سند بين المللي که مجموعه 
حاکمي��ت در جه��ان آن را امضا کردند، نگهداري کند و 
از هرگون��ه تع��رض مصون بماند. اکنون مجموعه نظام 
در تلاش براي تعيين تکليف برجام اس��ت.در حاش��يه 
صحبت ه��اي رحيم��ي و پ��س از آن تعداد بس��ياري از 
نمايندگان با فرياد، احس��نت احس��نت گفتند.در مقابل 
هم تعدادي از نمايندگان به نش��انه اعتراض در مجلس 

فرياد مي زدند.

ديپلماسي به پايان رسيد ���
از سوي ديگر رئيس سازمان بسيج مستضعفين گفت: با 
اتفاقات چند روز اخير شايد ديپلماسي به پايان رسيده باشد 
و ما بايد روي پاي خود بايستيم و کشوري که نتواند شکم 
خود را س��ير کند محکوم به فناس��ت. غلامحسين غيب 
پرور با بيان اين که کشور ما در حال جنگ اقتصادي است 
افزود: انقلاب اسلامي داعيه خدمت به مردم را دارد، بايد 
همه کمک کنيم که اين انقلاب روي پاي خود بايستد و 
بي نياز از بيگانگان باشد. در سازمان بسيج هشت طرح 
به عنوان طرح هاي اعتلاي بسيج نامگذاري شده است 
که يکي از آنها طرح بسيج همگام با کشاورز است که در 

چهل هزار روستاي کشور انجام شده است.

جنازه  متعفن برجام ���
و اما نماينده خميني ش��هر در مجلس در صحن علني 
مجلس در تذکري ش��فاهي گفت: بعد از اعلام ترامپ 
مبن��ي ب��ر خروج آمريکا از برج��ام، ما در مجلس اقدام 
ب��ه آتش  زدن پرچم آمري��کا کرديم. يکي از همکاران 
در س��خنان خود، برجامي را تحويل ش��ما داد که بنده 
نمي دانم اين کار با کدام موازين شرعي و فقهي مطابقت 
دارد. محمدجواد ابطحي گفت: بياييم چيزي که آقايان 
آن را رد کرده اند، دوباره س��ر جنازه اش س��ينه نزنيم که 
درس��ت نيس��ت. اين برجام متعفن را بايد دفن کرد، چرا 
در مجلسي که نماد عزت،  استقلال و شرف ملي است، 
چنين اقداماتي انجام مي شود.در ادامه مسعود پزشکيان 
که اداره جلس��ه مجلس را بر عهده داش��ت، در واکنش 
به تذکر ابطحي گفت:  اظهارات شما ربطي به مباحث 
مجلس ندارد و نظر شما فقط نظر عده اي از نمايندگان 
مجلس اس��ت و نظر س��اير نمايندگان مجلس و حتي 

مقام معظم رهبري هم نيست.

معاون اول قوه قضاييه در خصوص بازار ارز و اخلالگران 
ارزي گفت: منشا اين مسئله، اخلالگران ارزي نيستند، 
چرا که تنها با بگير و ببند قوه قضاييه اين امر حل نمي شود، 

بنابراين بانک نيز بايد اقدامات لازم را انجام دهد.
به گزارش ايسنا حجت الاسلام محسني اژه اي در جمع 
خبرنگاران افزود: افرادي برخلاف مقررات دولتي اقدام 
مي کنند که اين موضوع درست است و بر قوه قضاييه 
بي تاثير نيست، اما صرف قضايي بودن مسئله باعث حل 
آن نمي شود، چرا برخي افراد در اين راستا جرمي مرتکب 
شده و تحمل کيفر مي کنند، اما مجدد بعد از تحمل کيفر 

اقدام به اين امر مي کنند، لذا اين موضوع با بگير و ببند حل 
نمي شود و بايد مسئولان مرتبط در اين زمينه همکاري لازم را داشته باشند. وي درباره 
اينکه حکم اعدام هش��ت متهم پرونده تروريس��تي حمله به مجلس و حرم مطهر صادر 
ش��ده اس��ت، گفت: حکم صادر ش��ده و به دليل اينکه حکم قطعي نش��ده از بيان جزييات 
معذورم. وي درباره آخرين وضعيت بقايي گفت: وي در حال تحمل کيفر در زندان است 
و هر وقت نيازي به اقدامات درماني داش��ته باش��د انجام مي ش��ود. اگر هر مقداري که نياز 
است نه تنها وي بلکه هر زنداني اگر در داخل زندان بايد انجام شود در داخل و اگر بايد 
در خارج از زندان و به بيمارس��تان برود انجام مي ش��ود. معاون اول قوه قضاييه افزود: از 
آخرين وضعيت وي اطلاعي ندارم ولي اگر چنانچه نياز به اقداماتي مثل پزشک داشته 
باشد انجام مي شود. وي در پاسخ به سوالي درباره زمان برگزاري دادگاه متهمان حوادث 
خيابان پاس��داران گفت: هنوز تعيين وقت نش��ده اما تعداد متهمان زياد اس��ت. محس��ني 
اژه اي در خصوص اظهارنظر يکي از نمايندگان مجلس مبني بر اينکه وزير اطلاعات و 
نمايندگانشان عنوان کرده اند که ادعاي جاسوسي دري اصفهاني کذب است و قوه قضاييه 
هم تحت فشارهاي خارجي مجبور شده حکم حداقلي ٥ سال حبس بدهد، گفت: من از 
نقل قول ها اطلاعي ندارم. اگر چنانچه منظور اين است که اتهام اين فرد جاسوسي نيست 
حتما غلط اس��ت، اگر هم فردي که اتهام جاس��وس بر او هس��ت وزارت اطلاعات بگويد 

هس��ت يا نيس��ت غلط است. وزارت اطلاعات مي تواند 
بگويد بر اساس اسناد و مدارک از نظر من فلاني متهم 
به جاسوسي است يا نيست اما نمي تواند بگويد از نظر 
من جاسوس است، چون زماني مي تواند اين را بگويد 

که ثابت شده باشد.
وي تصري��ح ک��رد: در م��ورد دري اصفهاني دادگاه اين 
ف��رد را محک��وم کرده و تجدي��د نظر هم حکم را تاييد 
کرده و با حضور وکيل هم رس��يدگي ش��ده، بنابراين 
ايش��ان از نظ��ر دادگاه جرم��ش ثابت و حکمش قطعي 
است. مرجع اصلي در اين خصوص قوه قضاييه است و 
اينکه مي گويند حکم حداقلي بوده است بي خود مي گويند. 
احکامي که صادر مي شود در خصوص اين اتهام بين ٥ تا ١0 سال است و قاضي بر اساس 
تشخيصي که مي دهد حکم مي کند و حداقلي نيست. الان ايشان به عنوان جاسوس در 
زندان است و نمي دانم که درخواست اعاده دادرسي داده است يا نه. البته اگر درخواست 

دهد بررسي مي شود.
وي در پاسخ به اينکه اعاده دادرسي سعيد مرتضوي تاييد شده است گفت: هرکسي که 
درخواست اعاده دادرسي کرده باشد ثبت و بررسي مي شود. سعيد مرتضوي هم درخواست 

اعاده دادرسي کرده و ثبت شده است اما هنوز نتيجه آن مشخص نيست.
محس��ني اژه اي در پاس��خ به اينکه آيا اظهار نظر منتظري دادس��تان کل کش��ور در زمينه 
اس��تعفاي ش��هردار تهران از جنبه حقوق عامه دخالت محس��وب مي شود؟ گفت: شهردار 
خود اعلام کرده بود که نمي تواند در اين منصب بماند، بنابراين مش��خص نبود که چه 
کسي قرار است بعد از وي شهردار شود و اگر مشکلات شهر بر زمين بماند، آيا شوراي 
شهر اقدامي انجام مي دهد که در اين زمينه دادستان کل موضوعاتي را مطرح کرده است، 
چراکه اگر مشکلات شهر بر زمين بماند، مدعي  العموم ورود مي کند، بنابراين دادستان 
مدعي  العموم در اين زمينه اس��ت، پس وي بيان واقعيت کرده اس��ت و صحبتهايش��ان 

دخالت نيست.
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افشانی کليدار بهشت شد

رنج بی پايان اجاره نشينی
لاهوتی در گفتگو با »تجارت« : افزايش اجاره مسکن بيداد می کند

کورش شرفشاهي: مسکن همواره يکي از چالشهاي مردم و دولتها بوده 
و هس��ت. مردم به دنبال اين هس��تند تا براي خود س��رپناهي داشته باشند. 
اما مشکل اصلي اکثريت مردم براي خريد مسکن، گراني قيمت، تورم و 
ناتواني مالي است. به همين دليل مردم به ويژه اقشار آسيب پذير به سوي 
مسکن اجاره اي روي مي آورند. نتيجه آنکه امروزه بخش قابل توجهي از 
درآمد مردم به پرداخت اجاره مسکن اختصاص مي يابد. تاکنون روال اجاره 
مسکن بر اين بود که بنا بر نظر بنگاه داران، يک چهارم قيمت مسکن، به 
عنوان قيمت اجاره تعيين مي شد. اما مدتي است که اين سياست نيز کم 
رنگ شده و ديگر قانوني براي اجاره مسکن متصور نيست و اين صاحب 
خانه اس��ت که قيمت ملک را تعيين مي کند و بدون آنکه تابع هيچ نظم 
و ترتيبي باش��د، قيمت اجاره را اعلام مي کند. بارها از زبان کس��اني که به 
دنبال اجاره مس��کن هس��تند، ش��نيده ايم که در بنگاه معاملات املاک از 
زبان صاحبخانه شنيده اند که " کاري به قانون ندارم، ملک مال من است 
و به اين مبلغ اجاره مي دهم" يا اينکه " هزينه زندگي بالاس��ت و من هم 
درآمدي ندارم و تنها منبع درآمد من همين اجاره خانه اس��ت. بنا بر اين 
باي��د بتوان��م ب��ا اجاره اي که مي گيرم، هزينه زندگي ام را تامين کنم" گويا 
که قرار اس��ت مس��تاجر بيچاره هزينه زندگي صاحب خانه را تامين کند. 
مساله ديگر آن است که با وجود رکود در بازار خريد و فروش، قيمت اجاره 
مسکن همچنان در حال افزايش است که اين نيز جاي سوال دارد. شرايط 

بيانگر آن اس��ت که معمولا مس��کن و اجاره مقابل هم قرار مي گيرند. به 
نوعي که هرگاه مردم توانايي خريد مس��کن ندارند، بازار اجاره نش��يني داغ 
مي شود و نتيجه آنکه امروزه شاهد رشد 30درصدي اجاره ها در کلانشهرها 
هس��تيم. از س��وي ديگر نبود امکان س��رمايه گذاري مناسب در بخشهاي 
اقتصادي باعث ش��ده تا مردم با منابع مالي خود امکان س��رمايه گذاري 
نداش��ته باش��ند، به همين دليل خانه اي مي خرند و س��رمايه ها به س��مت 
اجاره نشيني سوق پيدا مي کند. نکته مهم اينکه امروزه بيش از دو ميليون 
خانه خالي وجود دارد که انگيزه اي براي اجاره دادن آنها وجود ندارد و البته 
بسياري از آنها به اندازه اي لوکس است که اگر هم بخواهند اجاره بدهند، 
مي بايس��ت اجاره هاي س��نگيني بابت آنها پرداخت.در اين رابطه با مهرداد 
بائوج لاهوتي، نماينده لنگرود و عضو کميسيون برنامه و بودجه مجلس 

شوراي اسلامي گفت و گو کرديم که نتيجه آن در ادامه آمده است.
ين مساله در بخش مسکن اين است که بايد تعادلي بين عرضه و تقاضا 
ايجاد کنيم و چون اين شرايط وجود ندارد، ما نيز از اين آشفته بازار اجاره 
مسکن نگرانيم. امروزه توليد مسکن در کشور چيزي بيشتر از 7٥0 تا 800 
هزار واحد نيس��ت، در حالي که نياز ما به مس��کن در حدود يک ميليون و 
٥00 هزار واحد درسال است. از اين يک ميليون و پانصد هزار نياز کشور 
به مس��کن، حدود 800 هزار واحد مربوط به زوج هاي جوان اس��ت و چون 
ساخت و ساز براي اينها اتفاق نمي افتد، خيلي از اين ها...           صفحه5
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